

RESOLUTIONS

adopted by the Council
at its thirty-third session

2144 (XXXIII). Report of the World Health Organization on its investigation of the complaints contained in a petition concerning the Trust Territory of the Pacific Islands

The Trusteeship Council,

Recalling its invitation to the World Health Organization² to undertake an investigation of the complaints contained in a petition³ dated 3 May 1965 concerning the Trust Territory of the Pacific Islands and to report on its findings to the Council as soon as possible,

Having considered the report of the World Health Organization on its investigation of these complaints,⁴

1. *Expresses its appreciation* to the World Health Organization for its valuable report;

2. *Draws the attention* of the Administering Authority to the observations, findings and conclusions of the World Health Organization team, as contained in the aforesaid report;

3. *Notes* the statement made by the representative of the Administering Authority that the report is considered a highly constructive document, and that the Administering Authority is pressing forward vigorously with an expanded programme of corrective measures in the field of public health;

4. *Urges* the Administering Authority to intensify its efforts to remedy the deficiencies in public health and medical services in the Trust Territory and in this connexion to take advantage of the advice and assistance afforded by the World Health Organization as well as by other specialized agencies and by the United Nations programmes of technical co-operation.

1287th meeting,
12 July 1966.

2145 (XXXIII). Terms of reference of the United Nations Visiting Mission to the Trust Territory of the Pacific Islands, 1967

The Trusteeship Council,

Having decided to dispatch a periodic visiting mission to the Trust Territory of the Pacific Islands in 1967,

Having decided that the Visiting Mission should be composed of Miss Angie Brooks (Liberia) as Chairman, Mr. Pierre Basdevant (France),

² See *Official Records of the Trusteeship Council, Thirty-second Session*, 1256th meeting, para. 50.

³ T/PET.10/37.

⁴ *Official Records of the Trusteeship Council, Thirty-third Session, Annexes*, agenda item 5, document T/1647.

RÉSOLUTIONS

adoptées par le Conseil
à sa trente-troisième session

2144 (XXXIII). Rapport de l'Organisation mondiale de la santé sur son enquête relative aux plaintes contenues dans une pétition concernant le Territoire sous tutelle des Îles du Pacifique

Le Conseil de tutelle,

Rappelant qu'il a invité l'Organisation mondiale de la santé² à entreprendre une enquête relative aux plaintes contenues dans une pétition³, en date du 3 mai 1965, concernant le Territoire sous tutelle des Îles du Pacifique, et à rendre compte au Conseil de ses conclusions aussitôt que possible,

Ayant examiné le rapport de l'Organisation mondiale de la santé sur son enquête relative à ces plaintes⁴,

1. *Exprime sa satisfaction* à l'Organisation mondiale de la santé pour son précieux rapport;

2. *Appelle l'attention* de l'Autorité administrante sur les observations, constatations et conclusions de l'équipe de l'Organisation mondiale de la santé qui figurent dans ledit rapport;

3. *Note* la déclaration faite par le représentant de l'Autorité administrante suivant laquelle le rapport est considéré comme un document très constructif et suivant laquelle l'Autorité administrante s'efforce avec vigueur de faire avancer un programme élargi de mesures correctrices dans le domaine de la santé publique;

4. *Demande instamment* à l'Autorité administrante de redoubler d'efforts pour combler les lacunes dans les services médicaux et de la santé publique dans le Territoire sous tutelle et, à cet égard, de tirer parti des conseils et de l'assistance fournie par l'Organisation mondiale de la santé et par d'autres institutions spécialisées ainsi qu'au titre des programmes de coopération technique de l'Organisation des Nations Unies.

1287^{ème} séance,
12 juillet 1966.

2145 (XXXIII). Mandat de la Mission de visite des Nations Unies dans le Territoire sous tutelle des Îles du Pacifique (1967)

Le Conseil de tutelle,

Ayant décidé d'envoyer en 1967 une Mission de visite périodique dans le Territoire sous tutelle des Îles du Pacifique,

Ayant décidé que la Mission de visite serait composée de Mlle Angie Brooks (Libéria), en qualité de président, M. Pierre Basdevant (France),

² Voir *Documents officiels du Conseil de tutelle, trente-deuxième session*, 1256^e séance, par. 50.

³ T/PET.10/37.

⁴ *Documents officiels du Conseil de tutelle, trente-troisième session, Annexes*, point 5 de l'ordre du jour, document T/1647.

(Australia) and (United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland),⁵

Having decided that the Visiting Mission should visit the Trust Territory early in 1967 for a period of approximately six weeks,

1. *Directs* the Visiting Mission to investigate and report as fully as possible on the steps taken in the Trust Territory of the Pacific Islands towards the realization of the objectives set forth in Article 76 b of the Charter of the United Nations, and to pay special attention to the question of the future of the Territory in the light of the relevant Articles of the Charter and the Trusteeship Agreement, bearing in mind the provisions of relevant Trusteeship Council and General Assembly resolutions, including Assembly resolutions 1514 (XV) of 14 December 1960 and 1541 (XV) of 15 December 1960;

2. *Directs* the Visiting Mission to give attention, as may be appropriate in the light of discussion in the Trusteeship Council and of resolutions adopted by it, to issues raised in connexion with the annual reports on the administration of the Territory, in the petitions received by the Council concerning the Territory, in the reports of the previous periodic visiting missions to the Territory and in the observations of the Administering Authority on those reports;

3. *Further directs* the Visiting Mission in this connexion to give attention to the observations and conclusions in the report of the World Health Organization on its investigation of the complaints contained in a petition concerning the Trust Territory of the Pacific Islands;⁶

4. *Directs* the Visiting Mission to receive petitions, without prejudice to its acting in accordance with the rules of procedure of the Council, and to investigate on the spot such of the petitions as, in its opinion, warrant special investigation;

5. *Authorizes* the Visiting Mission, if it deems it appropriate, to include in the Mission an expert in agriculture and an expert in economic development, and to consult the Secretary-General in securing such experts, it being understood that the experts would not have independent status but would act only in a consultative capacity;

6. *Requests* the Visiting Mission to submit to the Council as soon as practicable a report on its visit to the Trust Territory of the Pacific Islands containing its findings with such observations, conclusions and recommendations as it may wish to make.

1293rd meeting,
20 July 1966.

⁵ At its 1293rd meeting, on 20 July 1966, the Council decided that the nominations to be submitted by Australia and the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland would be automatically approved when received.

⁶ *Official Records of the Trusteeship Council, Thirty-third Session, Annexes*, agenda item 5, document T/1647.

(Australie) et (Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord)⁵,

Ayant décidé que la Mission de visite se rendrait dans le Territoire sous tutelle au début de 1967 et que la visite durerait environ six semaines,

1. *Charge* la Mission de visite d'enquêter et de faire rapport aussi complètement que possible sur les mesures prises dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique pour atteindre les objectifs énoncés à l'alinéa b de l'Article 76 de la Charte des Nations Unies et d'accorder une attention particulière à la question de l'avenir du Territoire, en tenant compte des articles pertinents de la Charte et de l'Accord de tutelle, et en prenant en considération les dispositions des résolutions pertinentes du Conseil de tutelle et de l'Assemblée générale, notamment des résolutions 1514 (XV) et 1541 (XV) de l'Assemblée générale, en date des 14 et 15 décembre 1960;

2. *Charge* la Mission de visite d'étudier, en s'inspirant le cas échéant des débats du Conseil de tutelle et des résolutions qu'il a adoptées, les questions soulevées à propos des rapports annuels sur l'administration du Territoire, dans les pétitions reçues par le Conseil au sujet dudit Territoire, dans les rapports des missions de visite périodiques qui se sont rendues précédemment dans ce Territoire et dans les observations faites au sujet de ces rapports par l'autorité administrante;

3. *Charge en outre* la Mission de visite d'étudier à ce propos les observations et conclusions figurant dans le rapport de l'Organisation mondiale de la santé sur son enquête relative aux plaintes contenues dans une pétition concernant le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique⁶;

4. *Charge* la Mission de visite de recevoir des pétitions, étant entendu qu'elle le fera conformément au règlement intérieur du Conseil, et d'enquêter sur place au sujet de celles des pétitions reçues qui appellent, à son avis, une enquête spéciale;

5. *Autorise* la Mission de visite, si elle le juge approprié, à comprendre parmi ses membres un expert des questions agricoles et un expert du développement économique et à consulter le Secrétaire général sur le recrutement de ces experts, étant entendu que les experts n'auront pas un statut indépendant mais exerceront seulement des fonctions consultatives;

6. *Prie* la Mission de visite d'adresser au Conseil, aussitôt que faire se pourra, un rapport sur sa visite dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique, dans lequel elle consignera ses constatations, ainsi que les observations, conclusions et recommandations qu'elle jugera bon de présenter.

1293^{ème} séance,
20 juillet 1966.

⁵ A sa 1293^{ème} séance, le 20 juillet 1966, le Conseil a décidé que les candidatures présentées par l'Australie et le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord seraient automatiquement approuvées à leur réception.

⁶ *Documents officiels du Conseil de tutelle, trente-troisième session, Annexes*, point 5 de l'ordre du jour, document T/1647.